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Ivan Antunović

Pokrie li tko tuðim jezikom svoju
narodnost, onda sin zataja svog
otca i osrami svoju mater.

(citat 16. str. 93.)
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Prošlo je već po godine i polako se pripremamo za že- 
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smo za vas pripremili.
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Nacionalni savit bunje-
vačke nacionalne manjine 
osuđiva sve izjave Mirka 
Bajića, pridsidnika Save-
za bački Bunjevaca, jel su 
neistinite, tendenciozne i 
štetne za bunjevačku na-
cionalnu manjinu i sam 
Savit.
Nacionalni savit je utvr-

dio da je u postupku kupo-
vine „Bunjevačke kuće“ u- 
rađeno sve po zakonu i dao 
podršku pridsidnici Savita 
dr Suzani Kujundžić Ostojić 
da nastavi dalje sa radom na 
njezinom renoviranju, ka- 
ko bi što prija bila data na 
korišćenje Savitu, Centru 
za kulturu Bunjevaca i bu- 
njevačkoj zajednici.
Nacionalni savit je anali- 

ziro Popis stanovništva iz 
2022. godine i dono zaklju- 
čak da je brojčano stanje 
zajednice slično padu sta- 
novnika i u drugim nacio-
nalnim zajednicama i dono 
zaključak da je potribno da 

se donese nova Strategija 
koja bi ovaj trend, koliko je 
moguće, ublažila. U daljem 
radu osnaživanja bunjeva- 
čke zajednice svoj dopri-
nos moraje dat svi članovi 
Savita, njegovi odbori, bu- 
njevačka udruženja, te da 
se piše nova Strategija rada 
Bunjevačkog nacionalnog 
savita od 2023. do 2028. go- 
dine. Za izradu Strategije 
Savit je zadužio pridsidni- 
ke Odbora za: kulturu, o- 
brazovanje, informisanje i 
službenu upotribu jezika i 
pisma te svi formirani ra- 
dni tila.
Oni su zaduženi da do se- 

ptembra miseca završe na- 
crt Strategije, koja će se na- 
kon tog dat na javnu ra- 
spravu u Subatici i Sombo- 
ru, a njezino konačno usva- 
janje na Nacionalnom sa- 
vitu će bit u novembru mi- 
secu 2023. godine.
Nacionalni savit je kon-

statovo da otvoreno pismo 

Kate Kuntić u ime devet 
bunjevački udruženja i nje- 
vo izlaženje iz okvira bu- 
njevački udruženja, nema 
pravnu osnovu i da ona ne 
pridstavlja nikog.
Na samom sastanku Sa- 

vita utvrđeno je da ima i 
oni pridsidnika udruženja 
koji ne stoje iza ovog dop-
isa. Zato je Savit dono za- 
ključak da svi pridsidnici 
navedeni udruženja, ukoli- 
ko žele razgovarat s ruko- 
vodstvom Savita, zatraže 
sastanak.
Ona udruženja koja ne 

žele radit dalje s Nacional-
nim savitom to moraje po- 
tvrdit dopisom Savitu, ovi- 
renim i potpisanim od stra- 
ne njevog pridsidnika.
Nacionalni savit bunje- 

vačke nacionalne manjine 
je dono odluku da se o 
ovim zaključcima upozna 
javnost.

U svičanom holu Pokra-
jinske vlade  uručeni su u- 
govori za sufinansiranje 

projekata iz oblasti javnog 
informisanja od strane Se- 
kretarijata za kulturu, ja- 

vno informisanje i odnosa 
s virskim zajednicama u 
Novom Sadu.

S A O P Š T E N J E  Z A  J AV N O S T  N A KO N
O D R Ž A N E  1 2 .  S I D N I C E  B U N J E VA Č KO G

N A C I O N A L N O G  S AV I TA

D O D I L J E N I  U G O V O R I  Z A  I N F O R M I S A N J E
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Ugovore je svičano uru- 
čila sekretarka Dragana 
Milošević di je za sufinan- 
siranje 220 projekta opri- 
diljeno 90 miliona dinara 
di je ozbiljno potpomognut 
rad medija sa teritorije AP 
Vojvodine iz budžeta.
Posebno se ističe konti- 

nuirana podrška 22 lista 
na osam manjinski jezika 
čiji su osnivači Nacionalni 
saviti nacionalni manjina 

di su sridstva u odnosu na 
2016. godinu uvećana sa 
260 miliona dinara na 490 
miliona dinara i time omo-
gućili dalji kontinuirani 
rad.
“Bunjevačkoj matici” od- 

obren je projekat “Kadgod 
i danas bunjevački običa- 
ji“, a ugovor je potpiso prid- 
sidnik “Bunjevačke mati- 
ce“, Veljko Vojnić.
Za konkurs vezan za una- 

priđenje profesionalni sta- 
ndarda izvojeno je 10 mili- 
ona dinara za 32 projekta 
di se ovim projektima jača-
ju profesionalni i stručni 
kapaciteti al i nivo novi-
narske pismenosti.
Na potpisivanju ugovora 

za sufinansiranje projeka-
ta iz oblasti javnog infor-
misanja bili su prisutni i 
pridstavnici bunjevačke 
nacionalne zajednice.

Po poslidnjem popisu 
ima najviše Srba u Suba- 
tici, koji čine relativnu ve- 
ćinu. U novijoj istoriji va- 
roši na severu Srbije ni 
jedan narod nije imo nat- 
polovičnu većinu. Rezulta- 
ti popisa rađeni krajom 
prošle godine pokazali su 
da u Subatici živi 123.252 
ljudi, od koji je 38.174 Srba 
i 37.200 Mađara.
:Nakon skoro četristo go- 

dina Srbi su najbrojniji na- 
rod u Subatici. To poznava-
oce prilika ne čudi, jer su 
mnogi iskoristili mogu- 
ćnost i uzeli mađarsko dr- 
žavljanstvo i očli u niku od 
zemalja EU “trbuhom za 
kruvom”.
“Jedna od konstantni ci- 

lokupne ljudske istorije je- 
su stalne migracije sta- 

novništva i svaki rezultati 
novog popisa su svidoča- 
nstva izmed ostalog, i o tim 
stalnim promenama sta- 
novništva. Odnosno, nje- 
govom kretanju, odselja- 
vanju, doseljavanju i u tom 
kontekstu triba posmatrat 
i ovaj popis stanovništva. 
Ovi rezultati popisa za Su- 
baticu, ako gledamo u je- 
dnoj dugočkoj istorijskoj 
perspektivi stvarno kurio- 
zitet. U jednim turskim po- 
pisima na početku turske 
vladavine i dalje je ugarsko 
stanovništvo pritežno, a o- 
nda upravo ko složeno pro- 
ces ti migracija počinje do- 
seljavanje Srba i krajom 
16. vika bili su apskolutno 
većinsko stanovništvo”, ob- 
jašnjava prof. dr Boris 
Stojkovski, Odsek za istori- 

ju, Filozofski fakultet No- 
vi Sad.
Po podacima poslidnjeg 

popisa u Subatici živi 
38.174 Srba,  37.200 Mađa- 
ra, 10.431 Hrvata, 9.060 Bu- 
njevaca, 3.432 Roma, 2.187 
Jugoslovena, a nije se iz-
jasnilo 13.380 Subatičana. 
Profesor Stojkovski, dalje 
ističe da kroz istoriju 18, 
19, i 20. vika dolazi do sta- 
lni promena do naseljava- 
nja Bunjevaca i odseljava- 
nja jednog dila srpskog 
stanovništva.
“U 20. viku došlo je do ve- 

liki turbulencija i one su 
dovele do tog da evo sada 
prvi put od kraja 16. vika 
Srbi su najbrojniji narod i 
to je svojevrsni kuriozitet i 
kada posmatramo migra- 
cije i naseljavanje Subatice 

S R B I  N A J B R O J N I J I  N A R O D
U  S U B AT I C I
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ko činjenicu dugod traja- 
nja pridstavlja važnu tačku 
u istoriji ove varoši”, zak- 
ljučuje profesor.
Dejan Mrkić iz Istorij- 

skog arhiva Subotica kazo 
je da nakon 1779. godine 
kada je Subatica dobila 
status slobodne kraljevske 
varoši, a prije tog pristala 
da bude dio vojne krajine, 
dio subotički Srba se iselio 
u Rusiju, di su dobili istu 
vojnu službu.
“Tamo di su se nastanili 

misto su nazvali Subatica, 
i ono se i danas tako zove. 
U to vrime biluži se da su 
dvi trećine stanovništva 
“Dalmatinci”, odnosno Bu- 
njevci. Nakon formiranja 
dvojne monarhije Austro- 
ugarske, sprovodi se politi-
ka “mađarizacije”, tako da 
popis stanovništva poče- 
tkom 20. vika kazuje da 
se u varoši najviše divani 
mađarski. Od formiranja 
Kraljevine SHS dvi trećine 
Subatičana divanilo je sr- 

psko–hrvatski jezik. Dan-
as je porasto i broj oni koji 
ne žele nacionalno da se 
izjasne el su džedaji, hobi-
ti, vanzemaljci….”, kazo je 
Dejan Mrkić iz Istorijskog 
arhiva Subotica.
U odnosu na 2011. go-

dinu 20.000 Subatičana je 
manje, a jedan od razloga 
su svakako migracije.
Rezulati novog popisa 

svidočanstva su o stalnom 
kretanju stanovništva.

Kata Prćić ovako obrazla- 
že svoju hipotezu o ilirskom 
poriklu Bunjevaca:
„U velikom dilu dr. Jova-

na Erdeljanovića profeso-
ra Beogradskog univerzite-
ta „O poreklu Bunjevaca” 
iz god. 1930 vidila sam, da 
je Đuro Brkić bio prvi, tj, 
da je već 1839. godine bio 
mišljenja, da je naziv Bu- 
njevac grčkog porikla i da 
znači Humnjaka. Dr Erde- 
ljanović tu piše: Po Mu- 
njatoviću su varoš Buna i 
Hum u oblasti današnje 
Hercegovine ustvari ista 
varoš sa dva imena, jedno 
grčko i jedno srpsko. Na- 
rod koji potiče iz varoši el 
pridela Bune dobio je po 

njemu naziv Bunjevac (od 
Bune sa grčkim nastavkom 
- evs), što znači na srpskom 
Humnjak, Humljanin. Ime 
Bunjevac je, veli, postoja-
lo još za vrime Rimljana u 
obliku „ Bulinji „“. –„
Treći po redu je „Veco La- 

budić“, tj. Lajčo Budanović 
kat. biskup u Subatici. U 
kalendaru „Subatička Da- 
nica za godinu 1938. Pod 
naslovom: „Sa putovanja 
po hrvatskom Gorskom Ko- 
taru nalazi se napis u ko-
jem su slideći dio odnosi na 
grki naziv Hum, Zahumlje 
i na narod iz iste zemlje: 
„Kada je grčki car Konsta- 
ntin Porfirogenet piso po- 
vist ovi zemalja, nazvo je 

„Hum” ko brdo „Bounos” 
(izgovaraj: Bunos), pridjev 
od ove riči „bounios” (čitaj 
bunios) znači brđanin; za 
vrime Bizanta Grci su na-
zivali Humljane „bunioi” 
brđani; ovaj naziv se je 
službeno zadržo i osto na 
narodu sa slavenskim na- 
stavkom – vac. U govoru 
bački Bunjevaca nalaze se 
mnoge grčke riči, napisa- 
ćemo jih latinicom onako 
kako se izgovaraje: dromos 
= drum, perkijon = prćija, 
sarksma = sarma. Isto tako 
smo sa imenom „Bunje- 
vac”, bunos znači brdo, 
bunios = brđanin, gorski, 
bunemo = stoku napasati, 
pastirovati. Otud dolazi ko- 

I L I R I ,  D A L M AT I ,  G O R A N I ,
V L A S I  –  B U N J E V C I  P O  K AT I  P R Ć I Ć

S.I.
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rijen riči Bun, a dalje se 
izvodi po nastavku-vac, ko 
Franciskus, Fran, pa Fra- 
njevac, tako Bunos-dalje 
Bunjevac, i to znači pasti-
ri iz brda, Brđani, gorani, 
pastiri. Osim bački Bunje- 
vaca i sada stanuju svi Bu- 
njevci po gorama i pastiri 
su, tako je grčki naziv osto 
na cilom narodu po njiho- 
vom glavnom zanimanju; 
pastirovanju.”
„Brdo Hum leži na 5 

km. od Mostara, oko njega 
izvire Buna, Babuna, otud 
dolaze nazivi Bunica, Bu- 
nići ko Gorani Brđani. Ovi 
tragovi vode nas u Herce- 
govinu i do Bune rike i 
Blagaja.“
Ode se nameće pitanje: 

potvrđuju li mišljenje Đure 
Brkića, Đorđa Popović Mu- 
njatovića i biskupa Lajče 
Budanovića i sami Zahu- 
mljani? Da li je tamo po- 
znat i da li je popularan na-
ziv „Bunjevac” ? Jel npr. Dr 
Ivo Milić (ko dalmatinski 
Bunjevac) u svom napisu : 
„O bačkim Bunjevcima“ 
(Književni Sever g. 1927. 
s v. 3-4), kaže da u Herce-
govini ime Bunjevac nije 
popularno. Međutim, ta o- 
kolnost ne isključuje mo-
gućnost, da je naziv - Bunje- 
vac – ci, u ranijim vrimeni-
ma u Hercegovini bio do-
bro poznat brez obzira na 
to, da li je teorija gori na-
vedene Trojke- u pogledu 
porikla o postanku naziva 

„Bunjevac” privatljiva, el 
pak ne prifatljiva. Jer evo 
primera za gubljenje na-
ziva kod sami Bunjevaca. 
Oni već odavno ne nose na- 
ziv: „ Vlasi“, a ne bi ni vi-
rovali (u prvom redu bački 
Bunjevci), da su ga ikad no- 
sili, da nema neoborivi do- 
kumenata i to pisani po sa- 
mim katoličkim biskupi-
ma.
Uostalom, moždar naziv 

bounios = bunios = brđa- 
nin, ni ne znači baš is- 
ključivo Zahumljaka her-
cegovačkog, neg znači Por- 
firogenetu poznate hum- 
njake = brđane tamo na 
jugu, koje je on po nečemu 
naročito zapamtio i zabi- 
ližio.
Dr Erdeljanović u vezi 

mišljenja D. P. Munjatovi- 
ća po ovom pitanju piše 
ovako:
“Munjatović tvrdi kako 

je ime Bunjevci postojalo 
još za vrime Rimljana u 
obliku Bulinji, kako je sta- 
rije i od imena Iliri i Hum-
ljani i da prema tome Bu- 
njevac znači isto što i Ilir, 
ujedno što i Dalmatinac, 
tj. Humnjaka, stanovnika 
Humnine.“ - O poriklu Bu- 
njevaca. str. 5.)
Tu je Munjatović uzo 

pravac koji mož bit da je i 
u pogledu naziva – Bunje-
vac – na dobrom putu, no 
izgleda da je mnogo više 
na dobrom putu u pogledu 
pitanja o poriklu Bunjeva- 

ca. Taj pravac dovodi do 
već spomenute Antunovi- 
ćeve definicije, za koju 
sam kazla da ću je navesti 
na onom mistu, di i kada 
to bude najviše u mistu.
Poznati nazivi Bunjeva- 

ca su dakle: Raci (koji racki 
divane), Iliri, Dalmati, Go-
rani, Brđani, Traci, Vlasi -  
- Bunjevci. O nazivu Iliri, 
Traci, već je rečeno An-
tunovićevo mišljenje. „Ka- 
ko se ime naroda Ilira i 
Traka, samo jedino u nami 
zadržalo, pa ni jednom dru- 
gom puku koji je ode ži- 
vio, nije to ime podiljeno.“ 
(Rasprava. Uvod. 7. pri- 
medba br. 5.)
Pošto su pak Dalmati je- 

dno pleme Ilirskoga naro-
da, a od naziva tog ilirskog 
plemena nasto je i naziv 
njeve zemlje: Dalmatia, 
prema tome - Dalmati – ni- 
je „geografski naziv“, ka- 
ko to niki pisci tvrde, neg 
je „geo” dobila ime od njoj 
živećeg naroda. Prema to- 
me, ode nije nužno nika- 
kvo tumačenje.
Naziv – Gorani, Brđani, 

isto nije potribno tumači- 
ti. Bunjevci su velikom ve- 
ćiom bili gorski pastiri i po 
tom nazivali su se i Gora- 
nima i Brđanima.
Naziv Raci, koji se “na 

nama zadržo i osto“, opet 
nije brez razloga, kako je 
to Antunović u ode iznetoj 
primedbi istako.
O nazivu Vlasi . Bunjevci, 
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Vlasi – Morlaci, valja kast 
koju rič više, jel je od svi 
naziva, ovaj najmanje po- 
znat kod bački Bunjevaca. 
Taj naziv je odavno izgu-
bljen, pa tako nije bio ni 
spominjan, te se nije ni 
mogo u pamćenju održati.
Da su Bunjevci nazvani 

Vlasima, dosta će biti na- 
vesti samo tri „ svidoka“ i to 
tri biskupa Bunjevca. Svi-
dočanstvo dvojice: Sebasti-

jana Glavinića i Martina 
Brajkovića senjsko – mo- 
druški biskupa iznesena 
su uveć spomenutom di- 
lu dr Erdreljanovića „O po- 
riklu Bunjevaca“. Biskup 
Brajković-u.......svom po- 
pisu katolički i pravoslavni 
parohija u Liki 1700 god. 
razlikuje ove grupe tamo- 
šnjeg stanovništva: jedno 
su „Vlasi pravoslavni (“Vala-
chorum schismaticorum), 

drugi su “Vlasi katolici, 
znači Bunjevci“ (“Catholici 
Valachi alias Bunievczi“) 
Valachorum Bunyevaczo-
rum“, treći su “katolici Hr-
vati (“catholicorum Croat-
orum“), a četvrti su „ novi 
hrišćani” tj. pokrštenici 
(“neocristianos“).

Sastavio, Mijo Mandić, 
dipl. inž. arh.

U Politehničkoj škuli u 
Subotici, od 11. do 15. ma- 
ja, održana je izložba ra- 
dova učenika trećeg razre- 
da ove obrazovne ustano- 
ve, smera likovni tehničar. 
Učenici su izložili svoje 
najbolje radove iz svi stru- 
čni predmeta nastali u 
škulskoj 2022/23. godini, 
ovo je ujedno bila i prilika 
da samostalnim izložba-
ma pridstave i iskažu sebe 
kroz svoju umitnost. Rado- 
vi su bili izloženi u slikar-
skom kabinetu i kabinetu 
za crtanje ove škule, a po-
vod za izložbu bila je ma- 

nifestacija “Noć muzeja 
2023.’’ koja je zbog neda- 
vni tragični događaja ot-
kazana.
- Odeljenja LTD 311 čini 
dvanaest izuzetno talento- 
vani učenika, i svi su na 
ovoj izložbi pridstavili svo-
je radove. Manifestacija 
“Noć muzeja’’ je otkazana, 
tako da oni, nažalost, ove 
godine neće bit u priliki 
da se šire iskažu, jako su 
se trudili i stvorili prilipe 
stvari, i prithodne škulske 
godine, a posebno ove, jel 
su deca sada zrilija. Inače, 
kada je u pitanju manife- 

stacija “Noć muzeja’’, uče- 
nici trećeg razreda mogu 
tušta više da se na njoj 
iskažu, za razliku od čet-
vrtog razreda, koji su tada 
skoncentrisani na prije- 
mni ispit i dalje škulova- 
nje. Imali smo blok nasta- 
vu u okviru koje oni mogu 
da prave izložbu, jel mora-
je steć i takvu vrstu znanja 
tokom sridnje škule, da bi 
kasnije mogli i znali kako 
sebe da plasiraju, odnosno 
da znaju kako da izlažu, a 
to podrazumiva organiza- 
ciju cile izložbe. Važno je 
da znaju kako da lipe tj. 

I Z LO Ž B O M  P R I D S TAV I L I
 S E B E  I  S V O J E  S T VA R A L A Š T V O

N A  J E D I N S T V E N  N A Č I N
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kako da postavljaju svoje 
radove na zid, da bi na kra- 
ju vidili kako oni izgleda-
je kada su izloženi na zidu 
u nikom drugom prosto-
ru, a to je jedan, sasvim 
drugačiji doživljaj, jel oni 
svoje radove vide samo 
kada rade. Imamo dvana- 
est cilina, koje pridstavlja- 
ju stvaralaštvo ovi dvana- 
est učenika, tako da svi 
oni sada imaje malu sa-
mostalnu izložbu, moždar 
prvu u svom životu. Ono 
što je jako interesantno 
u vezi ove izložbe je da 

su pridstavljeni radovi iz 
svi stručni predmeta, a 
samim tim su prisutne 
sve tehnike koje učenici 
koriste, osim vajanja, jel 
za to nismo imali prosto- 
riju, s obzirom da se sada 
održava prijemni ispit za 
prvake, pa su izloženi sa- 
mo radovi na zidu. Od ti 
radova koji su objedinjeni 
u jednu cilinu, imamo 
grafike, slike, crteže, kola- 
že, mozaike. Imamo i pre- 
dmet višemedijska umit-
nost, pa su i poneki rado- 
vi iz ovog predmeta izlo-

ženi, ko i radovi vezani za 
konzervacije. Od crteža su 
izloženi portreti figure sa 
šakom, i to je velik format 
100 X 70, kada su slike u 
pitanju, to su portreti jel 
ji najviše slikaje u trećem 
razredu – rekla je Zita Šu- 
hajda, profesorica stručni 
predmeta u oblasti liko- 
vnih umitnosti u Politeh-
ničkoj škuli.
Ona je navela da su uče- 

nici odeljenja LTD 311 izu- 
zetno talentovani, vridni i 
radni, da imaje jaku volju 
i želju da stvaraje, da su se 
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talentovanost i marljivost 
spojili u jednu divnu cili-
nu i da zbog toga smatra 
da ovi učenici moraje da 
se promovišu.
- Meni je prosto bilo 

žao da oni nemaje priliku 
da imaju niku samostalnu 
izložbu el izložbu svoji ra-
dova i eto sada se to ipak 
dogodilo. Interesantno je 
vidit kako se dica drugači-
je izražavaje kroz različite 
tehnike, kakav odnos ima-
je prema tim tehnikama, 
kako crtaje, kako slikaje,  
kako rade grafiku, kako 
rade umitnička dila iz ko- 
nzervacije, kako ekperi- 
mentišu i zaista je bilo 
vrlo zanimljivo sve to po- 
smatrati. Oni su sada u fa- 
zi traženja sebe, pronala-
ze svoj jedinstven stil kroz 
sve te tehnike, jel se on 
upravo sada kod nji ra- 
zvija, mislim da bi idealan 
naziv za ovu izložbu bio 
upravo “Tražim sebe’’ jel 
je vezano za njeve godine 
i njev rad. Ova izložba je i 
podrška za njev dalji rad, 
da istraju, da budu moti- 
visani i slideće godine ka- 
ko bi marljivo radili i da 
se kasnije, po završetku 
sridnje škule, opridile za 
umitnost, da vide i da zna-
ju da umitnost postoji i da 
sve što rade ima smisla i 
tu je jako bitna i podrška 
roditelja, a ne samo po-
drška škule – naglasila je 

Šuhajda.
Aleksandra Gurinović, 

učenica odeljenja LTD 311 
Politehničke škule navela 
je da je volila da crta još u 
osnovnoj škuli, da i dalje 
gaji ogromnu ljubav pre-
ma slikanju i crtanju, da 
je likovni tehničar jedan 
prilip smer.
- Na ovom smeru se uče 

mnoge nove stvari za koje 
nisam ni znala da postoje 
u umitnosti, pridstavljeni 
su nam novi predmeti u 
koje smo bili upućeni, pro- 
fesori zaista divno pridaju 
i sve pohvale imam za 
ovaj smer. Na ovoj izložbi 
sam iskazala sebe kroz ra-
dove koji meni leže, nešto 
što ja najbolje radim. Je- 
dan od moji radova je 
slika mog najboljeg dru-
ga, radili smo facijalnu e- 
kspresiju na slikanju i iza- 
brala sam njega zato što 
ga volim i bilo mi je lako 
da napravim rad.
Izložba mi mnogo zna- 

či, ko i izložba prošle go-
dine, bile su dozvoljene 
posite, moja porodica je 
došla da je vidi, ko i mno-
gi drugi ljudi i smatram 
da je to dobra prilika da 
svi oni vide šta sve radi-
mo i svaramo u sridnjoj 
škuli.
- Još ko mala sam volila 

da crtam. Moj tata koji ta-
kođer crta inspirisao me 
je i povuko, da tako kažem, 

na ovaj smer, nisam ni 
znala da postoji i kada mi 
je kazo za njega, bila sam 
veoma uzbuđenja zato što 
je crtanje nešto što volim, 
ko i zbog samog saznanja 
da ću se škulovat za ono 
što zapravo volim. Uživam 
u svemu što radimo u sri- 
dnjoj škuli i drago mi je 
što sam mogla da upišem 
nešto što volim, oboža-
vam da dolazim na časove, 
imamo razne predmeta za 
koje nisam znala da po- 
stoje, tako da sam osim 
crtanja i slikanja, otkrila 
druge stvari koje sam za-
volila. Na izložbi sam pri-
kazala nike svoje slikarske 
radove, nike svoje lične 
radove, nešto od škulski 
radova koje sam napravi-
la, slikarski radovi su por- 
treti, zatim portret sa ša- 
kama, nikako sam poku- 
šala da eksperimentišem 
sa svojim slikarskim sti-
lom i to se može više vi-
deti upravo na portretu sa 
šakama, i zaista uživam u 
eksperimentisanju sa svo- 
jim stilovima. Izložba je 
bitna jer dopušta drugi-
ma da vide šta sve mož da 
se radi i stvara, dopušta  
meni i mojim drugarima 
iz razreda da se malo više 
iskažemo, da moždar us-
pimo da se pokažemo, 
mož da nam bude npr. u 
motivacionom pismo, da 
smo učestvovali na izlož-
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bi di smo pokazali šta zna-
mo i za šta smo sposobni 
ko umitnici – istakla je 
Jovana Aladžić, učenica 
odeljenja LTD 311.
Tea Todorović, također 

učenica ovog odeljenja 
kazla je da je smer likovni 
tehničar upisala zato što 
je volila da crta još u svom 
detinjstvu, da su njezi-
ni radovi bilo okačeni na 
frižderu i da je od brato- 
vljevog druga saznala za 
ovaj smer.
- On mi je također i ob-

jasnio šta mi je sve potri- 
bno za sam upis u ovu 
škulu i paktično me je u- 
putio u sve ovo. Svidilo mi 
se što je upis drugačiji od 
upisa u druge škule. Jako 
je dobro što od profesora 
dobijamo konstruktivne 
kritike, a to nam omogu- 
ćava da sami napriduje-
mo. Sjajno je što imamo 
prilike da izlažemo rado- 
ve na različitim takmiče- 
njima, ko i da se osamo- 
stalimo i da pravimo o- 
vakve izložbe ko što je 

ova, i zaista se nikako više 
i unesemo u cio taj proces 
koji moždar ne bi bio mo-
guć da nismo upisali ovaj 
smer. Ja lično više stu-
diozno prilazim radovi- 
ma, drugi učenici su vi- 
še opušteniji što se tiče 
crtanja i nikako imaje svoj 
izgrađen stil, dok sam se 
ja za ove tri godine više 
fokusirala na to da ojačam 
svoje znanje za anatomi-
ju, tehnički crtež i za te 
osnovne elemente koje 
imamo ko što su perspek-
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tiva, kompozicija, linija, 
boja, itd. Izložba mi je ve-
oma znači zato što smo 
bili u mogućnosti da is-
probamo čitav proces 
izložbe i sada imamo sa-
mostalne izložbe.
Ostali učenici odeljenja 

LTD 311 koji su učestvo- 
vali na izložbi su Stela La-
toš, Milica Miljković, Sara 
Stepanov, Anamaria Hor-
vacki, Marijana Radova- 
nov, Luna Matijević, Teo- 
dora Bešlić, Anastazija 
Đuranović i Filip Bogda- 
nović.
- Likovni tehničar je eli- 

tno odeljenje jer oni stiču 

osnovno obrazovanje u 
svim oblastima likovne u- 
mitnosti, sa završenom 
sridnjom škulom potko-
vani su dobrim znanjem 
u svim oblastima i samim 
tim oni kasnije mogu da 
biraje ono za šta su na-
jviše talentovani i šta im 
najviše odgovara.
Inače, sve u umitnosti 

je 98 odsto trud i rad, a 2 
odsto talenat. Upravo se 
polaže prijemni ispit za 
likovne tehničare iz tri di- 
la: crtanja, slikanja i vaja- 
nja, crtanje se uvik održa-
va petkom, subatom sli- 
kanje, a u nedilju je vaja- 

nje. Ove godine imamo 
48 prijavljeni učenika, a 
primićemo 20, 10 likovni 
tehničara i 10 tehničara 
dizajna enterijera i indu- 
strijski proizvoda. Prije- 
mni ispit se polaže u učio- 
nici u kojoj je dio ove 
izložbe, tako da dica koja 
sada polažu mogu da po-
gledaje izložbu i da na 
taj način imaje uvid šta 
učenici rade, da shvate i 
da vide jasnije šta prid-
stavlja smer koji upisuju 
– rekla je Zita Šuhajda.

J. Tonković
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S L A Đ A N A  E R O R ,  P S I H O LO G
Emocije ko pokritači našeg ponašanja

Šta su emocije, zašto su 
emocije važne u životu čo- 
vika, kakvu funkciju ima-
je, koja je razlika izmed 
adekvatni i neadekvatni 
osićanja, šta znači bit 
emocionalno pismen, za- 
što je važno znat šta emo-
cije nisu, objašnjava Sla- 
đana Eror, psiholog.
Emocije se dile na osno- 

vne (primarne) u koje spa- 
daje radost, ljutnja, tuga, 
stra, gađenje, iznenađe- 
nje i složene (sekund-
arne) koje vizujemo 
za ljubav, mržnju, za-
vist, ljubomoru, nadu, 
dostojanstvo, hu- 
mor, krivicu itd. Dio su 
svakog čovika na osnovu 
koji poima sebe, ljude ko 
i svoje okruženje.
“Emocije su neizostavni 
dio našeg bića, prizma 
kroz koju doživljavamo 
sebe, druge ljude i svit 
koji nas okružuje. Ako ne 
razumimo osićanja, ne ra- 
zumimo samog sebe, ko 
ni druge ljude. Zbog tog 
je veoma važno da znamo 
šta su emocije i čemu one 
služe. Emocije su neodvo- 
jive od osobe koja ih osića, 
isto ko što je osoba neo- 

dvojiva od situacije u ko-
joj ji osića, pa tako, na pri- 
mer, ne postoji ljubav ko 
takva, postoji osoba koja 
voli i osoba koja je volje-
na. Međutim, emocije se 
ne javljaju u svim situa- 
cijama. Javljaju se samo 
u onim koje procinjuje- 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

mo ko važne. Dakle, emo- 
cija je uvik reakcija na ni- 
ku stimulusnu situaciju. 
Zbog tog je moždar pri- 
mirenije divanit o emo 
cionalnoj reakciji. Ta re- 
akcija zavisi od značenja i 
značaja koji pripisujemo 
situaciji.
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Emocija se javlja u onim 
situacijama koje procinju- 
jemo ko važne, što su situ-
acije važnije, emocija je 
jača. Šta ćemo prociniti ko 
važno, zavisi od našeg si- 
stema vridnosti”, naglaša-
va Slađana Eror.
Prema njezinim ričima, 
emocije imaje adaptabi- 
lnu funkciju, što znači 
da čovik uvik teži da us 
postavi sklad izmed spo- 
ljašnjeg i svog unutra- 
šnjeg svita, odnosno da se 
 adaptira.
“Emocije se javljaju u- 

pravo u situacijama kad je 
taj sklad narušen, odno- 
sno kada je došlo do zna- 
čajne promine u odnosi- 
ma izmed nas i svita, i 
samim tim nas pokreće 
na određenu aktivnost.
Emocije su, dakle, po- 

kretači našeg ponašanja. 
Primera radi, kad se po- 
plašimo, veća je virova- 
tnoća da ćemo pobić od 
pritnje i potencijalne opa- 
snosti. “
Iako je rasprostranjeno 

svatanje da su nike emo-
cije pozitivne, a nike ne- 
gativne, i da one pozitivne 
poput sriće triba osićat, a 
negativne poput ljutnje 
el straha triba izbegavat, 
naša sagovornica ističe da 
je ovo svatanje pogrišno.
“Možmo da govorimo 

o prijatnim i neprijatnim 
osićanjima, al brez obzira 

na to, svako osićanje ima 
svoju svrhu i mož bit naj- 
bolja moguća reakcija 
osobe u datoj situaciji. I 
upravo na osnovu njeve 
primerenosti datoj situa- 
ciji razlikujemo adekva- 
tna i neadekvatna osića- 
nja. Dok su adekvatna ona 
osićanja koja su u skladu 
sa situacijom, o neadekva- 
tnim osićanjima divani-
mo el kad se javljaje u 
neodgovarajućim situaci-
jama el u odgovarajućim 
situacijama, al na nepri-
vatljiv način”, kaže Slađa-
na Eror i dodaje da prvi 
korak ka emocionalnom 
opismenjavanju podrazu- 
miva učenje o emocija-
ma.
“Klod Stajner, klinički 

psiholog i transakcioni a- 
nalitičar kaže da biti emo-
cionalno pismen, znači 
pripoznavat sopstvena o- 
sićanja i osićanja drugi 
ljudi, znat koliko su ona 
snažna i šta je to što ji uz-
rokuje. Emocije, dakle, 
služe da omoguće drugi- 
ma da nas razumiju i 
nama  da razumimo dru- 
ge. Razumivanje emocija, 
dalje omogućava i razu- 
mevanje ponašanja dru-
gi i daje mogućnost da u 
skladu sa tim reagujemo. 
Za naše ponašanje je bi- 
tno da pravilno procinimo 
emocije drugi ljudi u na- 
šem okruženju, jel nam 

one govore o njevim nam-
erama, o tome šta je za nji 
bitno, koja uvirenja imaje 
o sebi i svitu i tako dalje. 
Osićanja sadrže i svoje-
vrsne poruke drugim lju-
dima.
Tako je, primera radi, 

ljutnja uvik zahtiv za pro- 
minom ponašanja, a po- 
ruka glasi: Pristani to da 
radiš”, objašnjava sagovo-
rnica.
Kada niku osobu pita-

mo koje osićanje osića, vr- 
lo često umisto osićanja, 
dobijemo odgovor koji se 
odnosi na senzaciju, po- 
našanje el pak procinu sa- 
mog osićanja. Zato je va- 
žno naučit šta emocije ni- 
su.
“Emocije nisu oseti. I- 

ako se i jedni i drugi osića-
ju, oseti su fizičke senza- 
cije i spadaji u telesni, a 
emocije u psihički dio li- 
čnosti. Emocije nisu ni po- 
našanja koja iz nji proizi-
laze. Kad na pitanje kako 
se osećaš dobijemo odgo- 
vor “ko da bi vrištala”, mi 
zapravo dobijamo izvištaj 
o ponašanju osobe koju 
pokreće nike emocije. Po- 
našanje jeste sastavni dio 
emocionalne reakcije, al 
ne mož bit izjednačeno 
sa osićanjem. I na kraju, 
emocije nisu ni procene ni 
sudovi o njima. Kada nam 
kogod kaže da se osića 
glupo, on ustvari ne diva- 
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B U N J E V C I  P R V I
P R O F E S O R I  B A J S K E

G I M N A Z I J E  U  M A Đ A R S KO J
Posli izgona Turaka u 
Bajskoj gimnaziji pridava-
li su isprva franjevci, med 
njima i Bunjevci Dimitri-
je Mandić, Mirko Pavić, 
Grgo Peštalić, Antun Gra- 
šalković. Za porodicu Gra- 
šalkovića koja je dostigla 
kneževski rang u mona- 
rhiji, poneki publicisti ne 
mogu nikako privatiti da 
su oni po mađarskim iz-
vorima bili Bunjevci, pa  iz- 
laze u javnost sa pobijanji- 
ma stari mađarski izvo- 
ra, samo na osnovu posri- 
dni pritpostavki. Ni Ma- 
mužići nisu bačka poro- 
dica, a ipak su bili sena-
tori u upravi Subatice baš 
ko Bunjevci. Grašalkovići 
su bili omraženi med 
mađarskim nacionalisti- 
ma jel su ko Bunjevci - 
- Dalmati, imali nevero-
vatan imetak širom kra- 
ljevine, al jim je, ne zabo- 
ravimo, početno gnizdo 
varoši Baja, pa tako, logi- 
čno Bajci najbolje znaju, 
jel je varoška kuća u st-

vari Grašalkovićeva pala-
ta. Čak su u svojoj nemoći 
koju su morali trpeti do 
Antunove smrti, dali sebi 
na volju i zasuli njegov 
sanduk, do kojeg su pro- 
valili, sa fekalijama, uz 
povike koje ne možmo 
ode izneti, u vezi njega ko 
Bunjevca.
Parlament Slovačke 

smišten je u njevom kad- 
godašnjem velelipnom 
dvorcu. Bunjevci su raspo- 
lagali sa neverovatnim 
imanjima, sa više deset-
ina iljada jutara zemlje. 
Recimo moj drug Odon 
Latinović ispričao mi 
je (nikom drugom, iako 
su ovaj Odonov usmino 
iznet podatak niki navo-
dili ko svoj) da su dida i 
njegova braća imali 43000 
jutara zemlje. Tako gleda-
no, logično je što valjda 
nikom drugom sem nas, 
nije naročit interes da se 
Bunjevci očuvaje ko na- 
rod, iako plemstvo naši 
Markovića i Kneževića 

datira od sridine XII vika, 
što stoji na starim, prije 
puno vikova dobivenim 
grbovnicama. Plac na ko- 
jem je izgrađena prva 
zgrada Bajske gimnazije, 
varoš je 1761. godine ot- 
kupio od Bunjevca Mari-
jana Đurekovića.
Zgrada je pridata na up-
otribu 1815. godine i funk-
cionisala do 1840. godine, 
kada je zavatila velika va-
tra. Tom prilikom strado 
je 16-godišnji Bunjevac, 
đak VI razreda gimnazije 
Ivan Matić, rodom iz Sr-
bobrana, pokušavajući da 
spasi dvi ćeri gradonačil-
nika Franje Adamovića. 
Ovaj podatak je značajan 
ko još jedno svidočanstvo 
o mistima u kojima su ži- 
vili Bunjevci, premda su 
u toj varoši skoro svi saa 
pomađareni jel posrblje-
ni. Na sliki je Bajska gim-
nazija iz 1815. godine.

Zvonko Stantić

ni o svom osićanju neg o 
tome kako ga procinjuje. 

Ono što osića je virovatno 
stid”, podvlači Eror.

J. Tonković
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BUNJEVAČKI OBIČAJ  KOJI  SE
ČUVA OD ZABORAVA

Prvi dan Uskrsa, Vodeni 
ponediljak je običaj koji 
se još uvik čuva kod Bu- 
njevaca. Kuće domaćina 
koji je obilužavaje okiće- 
ne su narcisima i drugim 
prolićnim cvićem, a svi 
nestrpljivo čekaje povo-
rku u kojoj polivači dolaze 
sa muzikom. Na Vodeni 
ponediljak, dan posli U- 
skrsa, u domaćinskim ku- 
ćama u Bajmaku kapije su 
širom otvorene, okićene 
narcisom i lalama, a do- 

maćini i komšiluk nestr-
pljivo čekaje povorku pri- 
dvođenu fijakerom di su 
polivači sa muzikom.
Kadgod, su se divojke 
polivale ladnom vodom, 
a danas su polivači mode- 
rniji pa nose parfeme.
Međutim, u Bajmaku se 
naš običaj čuva ovako tra- 
dicionalno i izvorno ona- 
ko kako se majke sićaje 
kad su one bile mlade..
Po tradiciji polivači pi-
taje domaćina ima li lipi 

cura.
“Faljen Isus, domaćini. 
Primate li polivače, čuli 
smo da kod vas ima lipi  
cura”, pita najrabriji mla- 
dić a ostali mu se  pridru- 
žuju.
Na potvrdan odgovor 

domaćina, mladići su za-
tražili dozvolu da ji poliju 
vodom. Dozvolu su lako 
dobili, al i upozorenje: 
moraje da pronađu divo-
jke koje su se posakriva-
le u kući. Tada se momci  
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USKRŠNJA IZLOŽBA U
BUNJEVAČKOJ MATICI

U Bunjevačkoj matici 
održana je Uskršnja izlo-
žba. Publiki su posebno 

bila interesantna umitni- 
čka dila Ivana Šarčevića 
– Šarca,  Snežane Prćić i 

Tereze Vrbanović. Kutak 
za najmlađe pripravio je 
Bunjevački edukativni i 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
daju u potragu za divo-
jkama koje odivene u 
narodne nošnje dočekuju 
polivače. Istog trenutka 
počinje vriska i cika.
Cure biže u avliju, niz 
ulicu, na tavan….
Divojke potom iznose 
ponude za polivače i go- 
ste, kruže tace s kolačima, 
daruju se šarena jaja, ispi-
jaju rakija i sok. Mladići-
ma na revere divojke kače 
buketiće đurđevka i posli  
tog svi se vataju u kolo.
Viruje se da je običaj 
nasto u prastara vrimena 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 i vizuje se za narodna vi-
rovanja.
Kada su po Hristovom 
vaskrsenju žene krenile 
da javljaju tu vist, car He- 
rold je tio da ji rastira i 
ućutka i naredio je voj- 
nicima da ji polivaje lede-
nom vodom. Ima više 
virovanja o poriklu praz-
nika, a jedno je da se u 
stara vrimena na ovaj dan 
osvištavao bunar i poliva- 
njem bunarskom vodom 
svi su se prali od griha. To 
je praznik koji neizosta- 
vno prati obilje mladala- 

čkog smiha, pisme i sigre, 
a naravno i ljubavi.
Kadgod to bila i prilika za 
udvaranje. Di god je bila 
otvorena kapija, polivači 
su mogli da dođu.
Posli posta, tokom kojeg 
nije bilo muzike i veselja, 
ovo je bila prilika za prvi 
kontakt momka i divojke.

Tekst: Sandra Iršević
Foto: bunjevci.net

Tekst je nasto u okviru 
projekta “Kadgod i danas 
bunjevački običaji“ koji 
je realizovan uz podršku 
Pokrajinskog sekreterija- 
ta za kulturu, informisa- 
nje i virske zajednice. Za 
sadržaj priloga odgovor- 
nost isključivo snosi “Bu- 
njevačka matica” i redakci-
ja časopisa “Rič Bunjevačke 
matice”.
Stavovi koji su u tekstu 

ne odražavaje nužno sta- 
vove Pokrajinskog sekret-
erijata za kulturu, informi- 
sanje i virske zajednice. 
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UČESNICI ERAZMUS PROGRAMA 
POSITILI  BUNJEVAČKU MATICU

U okviru  Erazmus pro- 
jekta  “Children in Action 
against Climate Change” 
učesnici iz pridškulski u- 
stanova iz Poljske, Turske, 
Grčke i Španije positili su 
“Bunjevačku maticu” di 
su imali priliku da se upo- 
znaje sa   istorijom i kul-
turom Bunjevaca. Bila je 
to prilika da štogod više 

saznaju i o istoriji  Subati-
ce. 
U umitničkom progra- 

mu nastupile su: Majda 
Tumbas, Dunja Jegdić i 
Gabrijela Redler, one su 
izvele  kompoziciju Piaco-
la, Oblivion.
Sandra Iršević je upo- 

znala goste sa istorijom 
Manojlović palate, ko i sa 

istorijom i kulturom Bu- 
njevaca i Bunjevki. Gosti 
su posebno bili impresio- 
nirali multikulturalnosću 
Subatice i kako su Bunje-
vci uspili da opstanu. Bila 
je to prilika i da se malo 
razgovara o pridstojećem 
Uskrsu i uskršnim običa-
jima.

istraživački centar „Am-
brozije Šarčević“, dok je 
prigodne aranžmane pri-

premila i cvićara „Viola“.
Izložbu je svičano otvo-

rio Veljko Vojnić, pridsid-

nik Bunjevačke matice i 
zaminik pridsidnice NSB-
NM.

S.I.

S.I.
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PISNIČKO VEČE U
BUNJEVAČKOJ MATICI

Iako Gabrijelu Diklić i 
Alisu Prćić Vukov dile go-
dine života, količina si- 
ćanja u „arhivi“, veže ji 
zajednička ljubav prema 
poeziji na ikavici, zajed-
nička ljubav prema salaši-
ma koji su, brez obzira na 
to dal na njima žive el ne, i 
dalje neraskidivi dio duše 
ovi pisnikinja. Tako je i ta 
ljubav spojila Gabrijelu i 
Alisu u pisničkoj večeri 
„Vrime salaša i lampaša“ 
u „Bunjevačkoj matici“, 
u večeri koja je odisala 
sićanjima na kadgodašnje 
vrime, na život i mladost...

“Mislim da svima fali 
malo ovaki okupljanja, još 
od vrimena „korone“ kad 
se nismo mogli sastajat, a 

posli je opet uvik štogod 
bilo. Volim recitovat i da- 
jem sve od sebe da to bude 
dobro.
Ono što sam napisala o 

salašima mislim da je to to 
i da više neću pisat na tu 
temu. Vrime salaša i lam-
paša je prošlo. Ovi salaši, 
što su sad ostali, ne liče 
više na one kadgodašnje 
salaše. To su sad farme i 
mašinerije, sve je drukči-
je”, komentariše Gabrije-
la Diklić, pa nastavlja:
“Postoji u svima nama 

kaki žal za tim vrimenom. 
Jeste, na salašima se tušta 
radilo, al je sve teklo mi- 
rnije neg danas. Sad, u 
vrime interneta, tehnolo- 
gije, struje, sve je stresno. 
Jedno se kvari, drugo pra-
vi, zovi ovog, onog... Sve-
ga tog kadgod nije bilo. 
Kako sam na salašu pro- 
vela ditinjstvo i ranu mla- 
dost nisam cigurna dal 
ja više žalim za salašom 
el moždar zbog tog što je 
mladost prošla. A moždar 
je sve to povezano.”
Jedna od pisama po ko-

joj je Gabrijela posebno 
poznata je „Meni salaš bi- 
li fali“, a to je i naslov zbi- 
rke poezije koju je ova au- 

torka objavila 2005. go-
dine.
Sličan senzibilitet pre-

ma salašima i vrimenu 
kad su salaši imali svoju 
daleko značajniju ulogu 
nego danas, ima i Alisa 
Prćić Vukov.

“Mene za salaš veže di- 
tinjstvo, al i današnje vri- 
me, jel i sad živim na sa- 
lašu. Tu je, dakle, jedna 
ljubav koja nikad neće ne- 
stat, ljubav prema ravni-
ci, salašima i prirodi. Žao 
mi je što salaši izumiru, 
sve manje je malo salaša, 
al virujem da bi se svi pri-
porodili kad bi se vratili 
prirodi i salašima. Život 
na salašu prati sve ono 
što je danas moderno i 
aktuelno, al samo jednim 
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dilom.
Još uvik se na salašu 

možete osićat mirnije i 
opuštenije.”
Što se inspiracije tiče, 

za našu sagovornicu ne- 
ma dilema – izvor tema 
neće prisušit.

Autorke su dale znača-
jan doprinos poeziji za 
dicu, pa su i dica bila u- 
ključena u ovo pisničko 

veče. Pisme su recitovali 
Luka Vukov, Alisin sin, 
i Jovana Gulić, Gabrijeli-
na unuka.
Program pisničke ve- 

čeri „Vrime salaša i lam-
paša“ pripravljen je ko 
dio proslave nacionalnog 
praznika Bunjevaca – „Da- 
na Dužijance“, a prija po- 
četka je goste pozdravio 
Veljko Vojnić, pridsidnik 
UG „Bunjevačka matica“.
– Naš običaj je da, nuz 

ovake tribine, prezenta- 
cije, izložbe i književne 
večeri i teme koje se tiču 
umitnosti, pripravimo i 
dio programa u okviru na-
cionalnog praznika „Da- 
na Dužijance“. Tako radi- 
mo i ove godine, pa će 
„Bunjevačka matica“ bit 
domaćin niza programa. 
Izmed ostalog, biće tu i 
jedna velika izložba slika, 
prilikom koje će bit i prid-
stavljeni bandaš i banda- 

šica centralne proslave o- 
vogodišnje „Dužijance“ u 
Subatici – podvuko je Voj- 
nić.

Prisutne je kroz pro- 
gram „Vrime salaša i lam-
paša“ ko voditelj prove-
la Nela Ivić.

Izvor:
bunejvci.net/

bunjevačka matica

SL AMARSK A UMITNOST I  DALJE ŽIVI
U srcu udaljeni sela i 

živopisni varoši širom 
svita, postoji jedinstvena 
veza koja spaja ljude sa 
svojim nasliđem, identi- 
tetom i održivošću. Sla-
marstvo med Bunjevcima 
je tradicionalna veština 
koja se prinosila s gene- 

racije na generaciju, a ka- 
rakteristična je za bunje-
vačku žensku zajednicu.
Slamarska umitnost u- 

ključuje izradu različiti 
predmeta od slame, poput 
prostirki, korpi, vaza i 
drugi upotribno-dekora-
tivni predmeta, ko i slika.

Slamarstvo je umitnost 
izrade slika, reljefa, skulp-
tura i predmeta od slame, 
koja se niguje na severu 
Bačke već vikovima. Bu- 
njevci su jedna od nacio- 
nalni manjina u Srbiji, ko- 
ja čuva svoj jezik, običaje 
i tradiciju. Njeva istori-
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ja je tisno povezana sa 
zemljoradnjom i žetvom 
pšenice.
Slama je za Bunjevce 

simbol života, plodnosti i 
bogatstva. Ona je materi-
jal koji se koristi za izradu 
razni predmeta koji krase 
domove, crkve i svičano-
sti. Ona je takođe izraz 
kreativnosti i lipote. Ilon-
ka Bogešić iz Sombora 
skoro dvi decenije se bavi 
slamarstvom.

“Znam da je 1961. go-
dine prva slika napravita 
i to su iz Đurđina sestre 
koje su započele sa sla-
marenje. Ja sama sadim 
slamu. Imam pet vrsta 
slame koju koristi i to: 
bankut, ječam dvoredni, 
troredni i červororedni 
i zob. Obično se ujeden 
konsutujem sa poljopri- 
vrednicima kada je vre- 
me da se žito posije i 
onda to preašovim lipo. 

Đubrim sa organskim đu- 
brivom od povrća. Žito ne 
sme da bude tvrdo. Onda 
kad sazri u juli počinjem 
sa pripremom. Uvik prvi 
vlat bacim i uvik je drugi 
dio za pletenje. Tada sta- 
vljamo slamu na selotejp 
i pravimo šta želimo. Boje 
su različite i svako moje 
žito ima svoju boju”, ob-
jašnjava Ilonka Bogešić, 
slamarka UG “Bunjevačko 
kolo”, Sombor.
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Ukoliko se žito ostavi da 
pokisne dobija tamnu bo- 
ju tako da krov na slici 
bude lepši.
“Ako ranije uzbereš sla- 

mu ona je belja. Tako do- 
bivamo različite boje. Ka- 
da smo odvojili slamu i u 
delove isekli, prvi deo gdi 
skinemo vlat je za plete- 
nje, a drugi je za rad. Onda 
moramo pokvasiti slamu, 
rascepamo je na pola i o- 
suši. Tek kada je suva mo- 
žmo lepit na trake. Tri- 
ba bodit računa oćemo 
li šire ili uže trake, odno- 
sno kakav salaš želimo i 
na primer đeram”, dodaje 
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naša sagovrnica.
Danas, slamarke više 

nožem rade neg makaza-
ma, kako bi slike imale 
dubinu.
Umetnost slamarstva je 
zasnovana na bunjeva- 
čkom običaju pletenje 
slame, a vizuje se za pro-
slavu završetka žetveni 
svičanosti “Dužijancu“.
Godine 1911. godine 

pop “Crkve svetog Roka” 
Blaško Rajić, sa salaša i 
porodični domova ovaj o- 
bičaj je prineo u crkvu. 
Žeteoci, kojima bi se pri- 
družili i mladi obučeni u 
svičane narodne nošnje, 
predvođeni bandašom i 
bandašicom noseći kla- 

sje i krunu ušli bi sviča-
no u crkvu na svitu misu 
na praznik Velike gospo-
jine. Slama je dar prirode, 
snaga ravnice, hrana ži- 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

tnice, rad i molitva, bla-
goslov Boga, svičanost 
Dužijance.

Tekst i foto:
Sandra Iršević

NAGRADE

Na sledećim stanicama predstavljamo nagrađene radove na
konkursu Bunjevačka lipa rič 2022.

Poezija
1 - 4. razred

      -

    Jovana Katić, Jesen, 4. ra- 
zred, OŠ „Ivan Milutinović“, Ma- 
la Bosna

      -
Proza

1 - 4. razred

  Dorotea Varga, Jesen u 
mom selu, 3. razred, OŠ „Vuk Ka- 
radžić“, Bajmok

       Milica Jakovčević, Moje se- 

lo, 3. razred, OŠ „Matija Gubec“, 
Donji Tavankut

     -

5 - 8. razred

  Dominik Varga, Jesen u 
mom kraju, 5. razred, OŠ „Vuk 
Karadžić“, Bajmok

    Adrijana Ivković Ivande- 
kić, Praznik koji volim, 7. razred, 
OŠ „Vuk Karadžić“, Bajmok

     Aleksandra Kujundžić, Di-
din salaš, 5. razred, OŠ „Matija 
Gubec“, Donji Tavankut

Specijalna nagrada

   Anabela Stantić, Salaš di- 
de mog, 7. razred, OŠ „Matko 
Vuković“, Subotica

Posebna nagrada

Posebna nagrada se dodelju-
je učiteljici bunjevačkog jezika 
Svetlani Mormer iz Osnovne 
škule „Vuk Karadžić“ u Bajmoku 
za dugogodišnju posvićenost, 
trud i doprinos projektu „Bunje-
vačka lipa rič“.
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PRAZNIK KOJI VOLIM

JESEN U MOM SELU

Moj omiljeni praznik je 
Badnji dan. Još od malena 
volim da kitim granu i da 
gledam sokake koje se bi- 
leod sniga. Volim se šetat 
u zimskim večerima soka- 
cima, dok snig škripi pod 
nogama, a svud naokolo 
sve svitli od ukrasa sa pe- 
ndžera i avlija.
Vraćajući se kući iz je- 

dne takve šetnje, dobila 
sam ideju kako da ukrasi-
mo našu kuću. Zamolila 
sam baću da nabavi tušta 
svićica i da svudak oko 
kuće metnemo i mi svi- 
ćice. Pristo je, pa smo mu 
brat i ja dodavali i držali 

listve. Kad smo isprobali i 
upalili lampice, činilo nam 
se da je najlipša od svih 
kuća u našem sokaku.
Kad sam ušla unutra, 

pomogla sam nani spre-
mit večeru. Za Badnje ve- 
če pripravljamo gra, peče-
mo ribu, pravimo nasuvo 
s makom... Dok se večera 
zgotovlja, ja kitim granu. 
Uživam dok smišljam di 
da metnem koju figuricu, 
lampice, lance... i naravno 
toranj na vr grane.
Kad se svi gosti okupe, 

sidnemo za astal, upalimo 
sviću, pomolimo se, a di- 
da prisiče kolač i nazdravi 

zamedljanom rakijom.On-
dak iđemo sve po redu što 
smo spremili.
Dugo ostanemo budni, 

mi dica se sigramo, stari-
ji divane, kartaje se, a na 
kraju večeri odemo na mi- 
su Ponoćnicu u crkvu. Cr- 
kva bude uvik lipo, svičano 
okićena sa Betlehemom, 
pripuna svita.
Ujtru poranimo da sve 

svičano pripravimo za u- 
žnu jel je tada Božić.

Adrijana Ivković 
Ivandekić, 7. razred
OŠ „Vuk Karadžić“,

Bajmak

Jesen je stigla u moj kraj 
23. septembra. Ove je godi- 
ne septembar bio baš ladan 
i vlažan misec.
Lito je odjedared nestalo.
Oktobar je bio puno lipši 

i topliji, al lišće nije pristalo 
žutit i opadat. Dani, a naro- 
čito jutra i večeri, su posta-
jali sve ladniji i kiša je sve 
češće padala. Svi su kazali 
da je zakasnila jer smo je ci- 
lo lito svi čekali, a nje nije 
bilo. Kad smo sestra, brat i 
ja bili mlađi, obožavali smo 
kišu i skakat po baricama. 
Volim da se u jesen sigram 
u lišću koje šušti. Skupimo 

ga na gomilu pa skačemo u 
njega, ko na neki dušek. Po- 
sli pisanja domaćeg zada- 
tka, izađem napolje sakupit 
orasa, a ponekad odem do 
parka i nakupim kestenja. 
Od nji pravim tušta razni 
figuricima, kišobrana sa ča- 
čkalicama i vunicom...
U parku je sve manje pti- 

ca. Odselile su se na jug zbog 
ladnoće. Samo se čuju vrane 
kako grakću.
Veverice skupljaje žirove 

za zimu. Ajer je ladniji i dru- 
kčije mriši. Mriši na jesen!
U mom selu pri kraju je 

pripravljanje duncova i zim- 

nice za zimu. Od svugdi 
mriši voće i povrće koje se 
pripravlja u boce. U mom 
dvorištu je posađena jedna 
tunja. Sazrili su plodovi na 
njoj i žute se u bašči. Najvi- 
še volim kad moja nana na- 
pravi kompot od nji, el kad 
pravi kolač od slatke bunde- 
ve. Cila kuća zamriši na nju.
Jesen volim jer je bogata 

raznim ukusnim i mirišlja- 
vim plodovima.

Dorotea Varga, 3. razred
OŠ „Vuk Karadžić“,

Bajmak
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DIDIN SALAŠ

JESEN U MOM KRAJU

Moj dida ima salaš koji je 
umazan krečom i bili se ko 
snig.
Na tom salašu sam se ro- 

dila. U avliji su velika i mala 
kuća. Ima i košara di je ko-
bila sa ždribetom, ima tušta 
ovaca, jaganjaca i tušta pi- 
leža. A ima i jedan ker koji 
se zove Bili nuz kojeg sam 

naučila ić. Ko mala sam mu 
se uvatila za uvo, ustala i 
tako nuz njeg išla i napravi-
la svoje prve korake. Na sa- 
lašu je lipa zelena avlija sa 
puno dračova koji su kre- 
čom umazani. Tu je i ko-
pani bunar sa đermom iz 
kojeg se vukla voda za kuću 
i josag.

Didin salaš je lip i uvik 
kad možem, drage volje i- 
đem tamo di sam napravila 
prve korake.

Aleksandra Kujundžić, 
5. razred

OŠ „Matija Gubec”,
Donji Tavankut

Slikarka jesen stigla je u 
naše krajove. Ponela je žu- 
tu, crvenu, braon penzlu sa 
sobom. Njezina taška sakri-
va sve te lipe farbe. Penzli-
cu je umočila u svoje farbe 
i mavala š njom di je stigla.
Plavo nebo ofarbala u si- 

vo, pa su se na njem mogli 
vidit samo zgusnuti i namr- 
šteni oblaci. Na tamnom ne- 
bu, sakrilo se sunce. Dani su 
postali ladniji i sve kraći. 
Zaigrala se jesen s lišćom i 
obojala ga u prilipu zlatnu 
farbu. Na travi je napravila 
tepih od šuškavog lišća. Ša- 

pnula je jesen ljudima da 
počmu sa skupljanjem zrili 
plodova. Za njima se širio 
miris raznog voća: jabuka, 
krušaka, tunja... Na njiva- 
ma se zlati kuruz. Vridne ru- 
ke ga beru i unose u čardak. 
Golubovi i vrepčići traže ra- 
nu i misto di da se sakriju od 
ladnoće. Po sokaku šetaje 
ljudi odiveni u jakne. Često 
ji iznenadi kiša , pa izgleda 
ko da je sokak jedna modna 
pista - dugačka izložba kišo-
brana. Čeljad počinje da 
grije kuće, pa se iz odžaka 
od svakud vidi dim.

Ujtru se mož vidit i magla 
u ajeru.
Moj kraj je prilip u jesen. 

Sav je pokriven lišćem koje 
je palo na zemlju. Najviše 
volim da skupljam lišće na 
velike gomile.
Jesen uživa u slikanju bo-

jama, a ja u njezinoj lipoti. 
Žao mi je samo što kratko 
traje i što je zima odjuri.

Dominik Varga, 5. 
razred

OŠ „Vuk Karadžić“,
Bajmak

Moje selo je lipo i zani- 
mljivo. Naziva se Tavankut.
Moje selo se nalazi na sa- 

mom severu Bačke, na sa- 

moj granici sa Mađarskom. 
U mom selu su sva dica sri- 
ćna. Veselo se sigraju u se- 
oskom parku, na sigralištu. 

Tu postoji šuma u kojoj se 
nalazi spomenik “Nemirna 
ravnica”. Čeljad ga koriste za 
izlete i vožnje špediterom. 

                              2. misto
MOJE SELO



Jesen je stigla
i u moj kraj

sa tušta šarenog lišća.

Tice odlaze u toplije krajove
vrime je ladnije
sa puno kiše.

Kad god pogledam kroz pendžer
vidim dicu

kako se sigraje napolju.

U jesen ima tušta
mrišljivog voća:

tunja, grožđa, kruški, jabuka...

Volim jesen, jer se možem sigrat
sa mekanim i

šuškavim lišćem.

Mislima lutam u prošlost
do otruli stupova.
Nema više kapije
ni didine avlije.

 
Od salaša samo rpa zemlje,
korov ledinom caruje.

Stari drač čeka svaku zoru
da ga sunce ogrije.

 
Babo, babo šta salaš ostavi,

šta didinim putom ne nastavi?
Tu je život u punini bio

di je dida svoje gnjizdo svijo.
 

Ni života, ni lipote,
ko na ovom mistu nema.

Ravnica je majka naša,
ne iđite više sa salaša.

 
Nek cvataju jorgovani

i dračovi bili,
nek avlijom dica trče
neka salaš gordo stoji,
u ravnici Subatice.

 
Da ga pismom ne pivamo
već u njemu uživamo,
neka vranci putom jure,

nek nam salaš dika bude.
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U selu se mož vidit tušta svita 
posebno u proliće i u jesen.
U proliće čeljad sade ba- 

šče, a u jesen ubiru plodove 
svog vridnog rada tokom cile 
godine. Moje selo je poznato 

po proizvodnji jabuka, pa se 
posebno u jesen čuje iz vo- 
ćnjaka vesela dičija graja i 
pisma vridni berača.
Volim moje selo jel mi je 

u njemu zdravo lipo. Tu je 

moja familija i moji drugari.

Milica Jakovčević,
3. razred

OŠ „Matija Gubec”,
Donji Tavankut

Petra Mezei, 4. razred
OŠ „Ivan Milutinović“,

Mala Bosna

STIPAN ŠARČEVIĆ

                              2. misto
JESEN

BABO, BABO
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Ksenija Vuković, Subatičanka koja je
radila na kruzevima svitski kompanija
Ameriku zaminila

Subaticom

Odlazak naši ljudi u ino- 
stranstvo, njeva potriba 
za raznim poslovima, ve- 
ćom zaradom, boljim ži- 
votnim prilikama, vrime- 
nom je sve više intenzivi- 
rana. Većina ti ljudi osta- 
je da živi u inostranstvu, 
al postoje, naravno, i oni 
koji se, uprkos boljim ži- 
votnim uslovima vraćaje 
u svoju zemlju, u svoje 
rodno misto. Jedna od nji 
je i naša Subatičanka Kse- 
nija Vuković koja je po- 
četkom dvihiljaditih, ra- 
dila na kruzevima svitski 
poznati kompanija poput 
Norwegian Cruise Line, 
di je deset miseci radila 
ko pomoćnik konobara i 
Royal Caribbean Interna-
tional, di je za tri godine 
odradila tri, vrimenski ne- 
što kraća ugovora, ko pro-
davačica u prodavnici su-
venira.
Sedište obe kompanije 

je Majami, Florida, Sjedi- 
njene Američke Države.
Ksenija odlazi za Ame- 

riku sa 23 godine, a za ovaj 
veliki životni korak odlu- 
čila se jel je želila da živi 

drugačije, iskusi nešto u 
potpunosti novo, želila je 
da privaziđe sopstvene 
granice vodeći se avantu- 
rističkim duhom.
“Bila sam mlada i želila 

sam život koji će mi pruži-
ti više, više od onoga što 
sam imala ode.
Želila sam da upoznam 

različite ljude, da naučim 
bolje engleski jezik, bila 
sam željna avanture, tog 
nekog drugačijeg i nepo- 
znatog života. Tila sam, 
naravno, i da zaradim, al 
u mom slučaju novac nije 
bio prisudan za odlazak. 
Bila sam naravno i zna- 
tiželjna, nisam znala kako 
će se moje putovanje za- 
vršit, da li ću ostat u Ame- 
riki el moždar digod dru- 
gde, da li ću se na kraju 
ipak vratit. Upravo ove 
neizvesnosti činile su sve 
zanimljivijim”, kaže Kse- 
nija Vuković i dodaje da 
joj je sam odlazak bio ve-
oma težak jel nikad nije 
bila toliko dugo odvojena 
od porodice i prijatelja.
Koliko je bio težak od- 

lazak toliko je bio težak i 
dolazak u Ameriku.
“Kada sam stigla u Ame- 

riku, bilo mi je sve jako ču- 

dno, neobično, novo, dru- 
gi jezik, druga zemlja, dru- 
gačija hrana, različiti ljudi 
iz cilog svita, ogroman 
kruzer, zaista velika pro-
mina za mene. Međutim, 
kako je vrime prolazilo, na- 
vikneš se polako na sve te 
novine i jednostavno po- 
čneš da živiš taj novi ži- 
vot”, prisića se Ksenija.
Na kruzeru prve kom-

panije, sa polaznom lu-
kom u Majamiju di su se 
gosti ukrcavali, a potom 
sedam dana krstarili, Kse- 
nija je radila ko pomo- 
ćnik konobara, što podra- 
zumiva pripremu hrane 
za goste, prije ručka, užne 
i večere. Radni dan zapo- 
činjala je dosta rano jel je 
ručak morala da odradi 
do devet sati, posli tog je 
imala slobodno vrime do 
užne, odnosno do početka 
pripreme hrane za užnu, 
a ista procedura važila je i 
za večeru. Iako nije radila 
svaki dan sve tri smene, 
u proseku je radila deset 
sati sa pauzama.
Prema njezinim ričima, 

poso je težak i zahtivan i 
u potpunosti drugačiji od 
poslova kod nas.
“Skroz je različita kon-
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cepcija rada i života na 
brodu samim tim što ne- 
maš svoju kuću, živiš u 
maloj kabini, skučenom 
prostoru sa dvoje ljudi. 
Osim na poso, išla sam 
i na treninge vezane za 
sigurnost na brodu ako 
se slučajno nešto desi i 
krene po zlu. Svako je imo 
svoju stanicu, misto na 
brodu u slučaju opasno-
sti i sve je profesionalno 
organizovano što je bitan 
dio cilog koncepta rada 
na kruzeru.”
Na kruzeru druge kom- 

panije, radila je ko pro-
davačica suvenira u buti-
ku. Prodavala je gardero-
bu, čaše, magnete, majice 
sa logom kompanije i luka 
koje su posićivali. Ovaj 
poso bio joj je mnogo bo- 
lji i lakši od prithodnog. 
S obzirom na to da su se 
na brodu nalazile mnogo-
brojne prodavnice sa raz-
nolikom robom, radila je 
i ko nika vrsta zamene, te 
je prodavala i skupocene 
satove, nakit, parfeme i 
mnoge druge stvari.
Osim Majamija, Ksenija 

je zafaljujuć radu na kru- 
zerima, positila mnoga 

mista poput Jamajke, 
Sent Tomasa i Svetog Ma- 
rtina, ostrva na Karip- 
skom moru, Portorika, 
Bermuda, Divičanski os-
trva, Meksika, Francuske, 
Irske, Engleske. Svoje slo-
bodno vrime na kopnu, 
provodila je obalazeć mi- 
sta u kojima se nalazila, 
odlazila je u kupovinu, u- 
živala na bajkovitim pla- 
žama, izlascima i druže- 
nju sa prijateljima.

“Radila sam sa ljudima 
iz cilog svita, susrela sam 
se sa različitim kultura-
ma, upoznala sam divne 
ljude iz Južne Afrike, Ka- 
nade, Irske, Rumunije, Hr- 
vatske, Engleske, Škotske 
koji su mi postali veoma 
bliski prijatelji i funkcio- 
nisali smo ko porodica. 
Sa nikima od nji sam i da-

nas u kontaktu.
Iako su to ljudi razni 

nacionalnosti, koliko su 
različiti, toliko su i slični 
nama na niki način, sa- 
mim tim što nam je men 
talitet bio usklađen. To je 
svakako jedna od lipših  
stvari, koji nudi ovaj vid 
posla, takođe i mista ko- 
je sam positila, ostrva, pla- 
že, sama priroda, to je dio 
Amerike, o kom sam sa- 
mo mogla da maštam el 
da gledam na televiziji”, 
ističe Ksenija.
Uprkos mogućnostima 

da nastavi da radi u Ame- 
riki, a moždar i da živi, 
vratila se u Subaticu, svom 
rodnom mistu, svojoj po-
rodici i prijateljima. Iako 
se vratila, drago joj je što 
je bila, jer je iskustvo koje 
je iskusila ogromno i ne-
procinjivo, dio života koji 
je imo veliki uticaj na nju.
Premda je odlučila da 

se više ne vraća već da 
živi i radi u Subatici, za 
mlade ljude avanturisti- 
čkog duha svakako pri-
poručuje ovako nezabo-
ravno iskustvo.

J. Tonković

Priskakanje vatre na Svetog Ivana Cvitnjaka
I ove godine u Maloj 

Bosni, selu blizu Subа- 
tice, Udruženje građana 

“Bunjevačka vila” organi- 
zovalo je - priskakanje va-
tre na Sv. Ivana Cvitnjaka. 

Manifestacija se održava 
u sklopu obilužavanja na-
cionalnog praznika kod 
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Bunjevaca “Dan Dužijance 
2023.”, a atmosfera je bila 
ispunjena uzbuđenjem i 
toplinom.
Na dan kada sunce do- 

stiže svoj vrhunac, noći 
postaju najkraće, a dani 
najduži prema katoli- 
čkom kalendaru, Bunje-
vci su obilužili rođendan 
Sv. Ivana Krstitelja. Vatra, 
ko jedan od četiri najbi- 
tnija elementa života, o- 
duvik je bila duboko po- 
štivana i imala veliki zna- 
čaj u običajima mnogi na- 
roda.
Ivanjske vatre bi gorile 

na sve strane, tako da se 
činilo ko da je magija za- 
palila put do svakog po-
jedinca. Čak i oni koji mo- 
ždar nisu bili spremni da 
sami priskoče vatru, dola-
zili su da je posmatraje s 

poštivanjem.
Grgo Pećerić kaže da se 

odmalena sića ovog obi- 
čaja.
“Ja se od moji šest go-

dina sićam ovog običaja. 
Nas petorica se uvatimo 
za ruke u skačemo priko 
vatre, ako stanemo u nju 
ništa ne smita. Navodno je 
Ivan Cvitnjak bukom i va-
trom spasio Bunjevce od 
Turaka. Vatra kadgod po 
salašima, litina je bila ma- 
la i bila je ko božićna gra-
na da bi se vidilo po svim 
kojim salašima gori. Reci-
mo, gar smo trljali nogom 
da ne bi nastali žuljovi, či- 
rovi. Tradicija i dalje živi”, 
Grgo Pećerić.
Anabela Stantić prvi put 
priskače vatru. Kaže da je 
važno da se običaji očuvaje 
i da se prinose na  najmla- 

đe.
Za tu posebnu priliku, 

divojke su isplele vince od 
poljskog cvića, koje su sta- 
vljale na glave. Postojo je i 
običaj divojka skine venac 
sa glave i prida momku s 
kojim želi da igra. Isto ta- 
ko, vinac od Ivanjskog cvi- 
ća stavljo se i na kuću ka- 
ko bi zaštitila od groma 
iel požara.
Okupljanje za priskaka- 

nje vatre bilo je misto 
susreta mladi momaka i 
divojaka. Nuz zvuke tam-
burica, frula i gajdi, veče 
je potrajalo do kasno, uz 
pismu i sigru oko vatre 
koja je plamtela najduže i 
čije su se pisme čule dale-
ko.
“Već dugi niz godina o- 

bilužavamo običaj priska-
kanja vatre na Svetog Iva-
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na Cvitnjaka. Rič je običa-
ju koji datira iz paganski 
vrimena, dugi niz godina 
je bio zaboravljen a mi že- 
limo da edukujemo mla- 
de i dicu kako su kadgod 
radili naši stari. Vatru pri- 
skaču svi koji žele, a mla- 
de, neudate divojke sta- 
vljaje vince na glavu od 
prolićnog cvića. Bila je to 
prilika da se momci i divo-
jeke upoznaju. Priskaka- 
nje vatre bio je znak i do- 
kazivanja i rabrosti, al i 
zaštita od svog zla.
Kada se vatra ugasi on- 

da bi se gazio gar kako bi 

se zaštitile noge i tim pe-
pelom bi se mazale ruke.
Kadgod se vatra priska-

kala na svakom salašu, a 
ukoliko se običaj održavo 
na jednom salašu uslidi-
lo je druženje”, Nela Ivić, 
predsednica UG “Bunje-
vačka vila”, Mala Bosna.
Ova manifestacija je 

ponovo oživela duh tradi- 
cije i običaja. Priskakanje 
vatre na Sv. Ivana Cvitnja-
ka postalo je ne samo sim- 
bol rabrosti i poštivanja 
prema prirodi, već i ne- 
zaobilazno okupljanje ko- 
je donosi radost i sjedi- 

njuje sve prisutne.

Tekst i foto:
Sandra Iršević

Tekst je nasto u okviru pro- 
jekta “Kadgod i danas bunje-
vački običaji“ koji je realizo-
van uz podršku Pokrajinskog 
sekreterijata za kulturu, info- 
rmisanje i virske zajednice. 
Za sadržaj priloga odgovor-
nost isključivo snosi “Bunje- 
vačka matica” i redakcija 
časopisa “Rič Bunjevačke 
matice”.
Stavovi koji su u tekstu ne 

odražavaje nužno stavove Po- 
krajinskog sekreterijata za 
kulturu, informisanje i virske 
zajednice.
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1.000 dinara 500 dinara

500 dinara

600 dinara 300 dinara

300 dinara

2.000 dinara

OSTALA IZDANJA

350 dinara

350 dinara

200 dinara 200 dinara

350 dinara

“Put nade” - Ivan Bašić Palković Didan - 150 dinara
“Istinu tražim” - Ivan Bašić Palković Didan - 150 dinara
“Dida pripovidaj mi” - Ivan Bašić Palković Didan - 300 dinara
“Ispod starog bagremara” - Geza Babijanović - 250 dinara
“Horske kompozicije” - Bela Tikvicki - 150 dinara
“Istorija Bunjevaca, Šokaca i bosanskih franjevaca” - p. Bernandin Unyi OPM. - 500 dinara

April - Jun 2023.
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